
21. augusta 1968 obsadili 
vojská Varšavskej zmluvy 
väčšinu strategických miest. 
Na územie Československa 
vstúpili už pred polnocou 
a o druhej ráno na letisku 
v Prahe pristala prvá 
výsadková jednotka. 
Operácie sa zúčastnilo 
asi pol milióna vojakov 
a okolo šesťtisíc tankov... 
Dnes je to len suchá 
štatistika na wikipédii 
alebo v dejepise. Vtedy sme 
aj my, ako deti prežívali 
strach a hrôzu cez svojich 
rodičov... Bola som 
prváčka, keď som ono ráno 
našla mamu v kuchyni 
v slzách. Vraj bude zase 
vojna... a s veľkým plačom 
si ma pritúlila. Vedela, 
čo hovorí, lebo jednu 
vojnu prežila na Ostrom 
Grúni, kde sa po vypálení 
obce v januári 1944 
museli s rodinou týždne 
skrývať v horách, triasť 
sa od zimy, hladovať... 
Toho 21. augusta 1968 
hneď mobilizovala rodinu, 
že treba zabiť prasa, 
lebo nám ho vraj Rusi 
zoberú, a mäso a všetky 
iné potraviny ukryť... Tiež 
z nej hovorila životná 
skúsenosť. 
Vojna neprišla, ani 
sme nehladovali, lebo 
na dedine sme mali 
„všetko“. Ale fotku 
obľúbeného Dubčeka 
sme museli zvesiť nielen 
zo školskej nástenky, 
ale aj doma z obrazu 
s Ježiškom nad maminou 
posteľou... Na moju 
detskú otázku: A prečo?... 
som našla odpoveď 
sama až v dospelosti. 
Ani za polstoročie sa 
na mamino zdesenie 
a slzy nedá zabudnúť. 
Ani na dvadsať rokov 
dobre ukrývanú fotografiu 
Dubčeka v jej modlitebnej 
knižke... 
 Alena Borszéková 
 šéfredaktorka
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Na margo

Spomienky 
Bánovčanov 
Miroslava Nagya 
a Vojtecha 
na okupáciu 
21. augusta 1968

Zmeny v oblasti 
peňažných 
príspevkov 
na kompenzáciu 
ťažkého 
zdravotného 
postihnutia

Rekonštrukcia 
ciest a chodníkov 
prebieha neustále. 
Neparkujte tam, 
kde sa pracuje 

a dodržujte dočasné 
dopravné značenie! 

Neprehliadnite!

Rozhovor z Vierou Žákovou o sochárskych sympóziách a umení všeobecne

Na Dubničke vzniká exteriérová minigaléria 

 Ste iniciátorkou, resp. 
autorkou alebo spo-
luautorkou myšlienky 
organizovať také podujatia 
v našom meste, ako je pred 
siedmimi rokmi Ateliér 
umeleckého remesla, či pred 
tromi rokmi Konvergencie 
a  sochárske sympózium 
Hudba Socha Sídlisko... Ako 
sa rodili a  realizovali tieto 
myšlienky? 

Tak to je naozaj dlhá 
história. Keď som mala asi 
dvanásť rokov, doviedli ma 
moji spolužiaci do  Baga-
rovho detského divadelného 
súboru, kde sme sa pod 
vedením pána režiséra 
Karola Gašparika stretávali 
na  pravidelných piatkových 
skúškach. Boli sme výborná 
partia a  dodnes na  to rada 
a  často spomínam. Ale ako 

sme sa postupne rozpŕchli 
na  stredné školy, tak detský 
súbor postupne zanikol. Ale 
pekné spomienky zostali. 
A  tak, keď som v  roku 2014 
zrazu mala viac času, začala 
som sa o možnosť podobnej 
aktivity zaujímať. No a presne 
v  tom čase sa na  ZUŠ-ku 
vrátil a  začal jej riaditeľovať 
Silvester Lavrík. Poznali sme 
sa dávno, ale nie cez divadlo. 

A keďže rozbehnutie nových 
skúšok so súborom BaPoDi 
predsa len chvíľku trvalo, 
tak ma vo „voľnom čase“ 
nahovoril na  spoluprácu 
pri niektorých projektoch, 
ktoré rozbiehal. Ako prvú 
spoločnú akciu si spomínam 
na úplne prvý ročník ATUM 
- atelier umeleckého remesla, 
ktorý sme „spáchali“ spolu 
s  Centrom voľného času 

počas Mňamfestu v  sep-
tembri 2014. Mojou úlohou 
bola komunikácia s remesel-
níkmi z nášho regiónu. Hneď 
následne v  novembri bol 
na  ZUŠ-ke prvý ročník fes-
tivalu živej kultúry Tu žijem! 
No a  tak sa to začalo. Až 
treťou spoločnou akciou bolo 
prvé sochárske sympózium 
Hudba Socha Sídlisko, ktoré 

Areál Základnej umeleckej školy Dezidera 
Kardoša sa už po tri roky stal dejiskom 

sochárskych sympózií s názvom Hudba 
Socha Sídlisko. Tohtoročné bolo výnimočné. 
Prvého júna vyvrcholil festival živej kultúry 
s účasťou štyroch krajín - Európa pre občanov 
TU ŽIJEM 2018!. Naše mesto na festivale 
hostilo malých i veľkých umelcov i zástupcov 
samosprávy z Česka, Poľska a Maďarska. 
Konkrétne sochári celý týždeň pracovali 
na svojich dielach, ktoré skrášľujú naše 
najväčšie sídlisko. Nielen o sochárstve, ale 
aj o umení všeobecne, sme sa porozprávali 
so spoluorganizátorkou sympózií 
Bánovčankou Vierou Žákovu.

Na Sládkovičovej pribúdajú nové chodníky postupne
Sládkovičova ulica je 

pre domácich obyvateľov 
najfrekventovanejšou uli- 
cou a  už druhý mesiac 
je po  oboch stranách 
rozkopaná. Iba postupne 
okolo cesty, z oboch strán, 
pribúdajú obnovené chod-
níky s novými obrubníkmi 
a  novým asfaltovým povr-
chom... Sú mnohé aj prob-
lémové miesta, napríklad 
pri kruhovej križovatke 
pri Lídli, kde sú chodníky 
rozkopané už vyše mesiaca 
a  robia problém najmä 
mamičkám s kočíkmi... Milí 
Bánovčania, jednoducho 
musíte svoju netrpezlivosť 
a  nespokojnosť držať ešte 
stále na  uzde. Všetko chce 
svoj čas.  Text a foto: 
 Alena Borszéková

Akademický sochár Igor Mosný (vľavo) vytvoril dielo Prapodstata Foto: D. Muranová

Pokračovanie na 4. strane >>
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SOM občan, mám názor... Sú vecné pripomienky (ne)objektívnou kritikou? 
Nedávno som čítala 

príspevky, ako sa na základe 
podnetov občanov rieši 
neestetický vzhľad okolia 
urnového cintorína. Vtedy 
som ešte ani len netušila, 
že už čoskoro sa k písaniu 
článkov vrátim aj ja. Je síce 
lepšie mať pokoj, ako pravdu, 
ale tento krát si pokoj nedám. 
K  mojej práci predsedníčky 
občianskeho združenia 
Za  život patria aj smútočné 
príhovory. Tie mi idú z  pera 
ťažšie na papier. Pri ich písaní 
sa stretávam a  zoznamujem 
s  pozostalými, počúvam ich 
životné príbehy. Často je reč 
aj o tom, aké ťažké je vybaviť 
všetky potrebné formality. Pri 
jednom z  týchto smutných 
rozhovorov ma pozostalí 
upozornili na  skutočnosť, 
že kancelária cintorínskych 

služieb je presťahovaná. Visel 
o  tom oznam na  dverách 
Domu smútku. Osobne 
som preto prosila pána 
primátora o zverejnenie tejto 
zmeny aj prostredníctvom 
tlačovej správy v bánovských 
médiách. Po  urgenciách, 
dopytoch a  upozornení 
na  porušovanie všeobecne 
záväzného nariadenia (VZN), 
správa uzrela konečne svetlo 
sveta. Neviem pochopiť, prečo 
tie štyri riadky o presťahovaní 
kancelárie z  Domu smútku 
do  budovy TEDOSu trvalo 
zverejniť bezmála pol roka 
a radšej to ani komentovať 
nebudem. Ale  to, že správa 
začína textom: „Na  základe 
požiadavky, mesto Bánovce 
n. B. zverejňuje informáciu 
pre občanov...“ a  končí 
textom „...taktiež vykonať 

úhradu za  hrobové miesto 
pondelok alebo piatok...“ už 
komentovať musím. To, čo je 
v iných mestách samozrejmé, 
u nás ide len na základe požia-
davky? Nehovoriac o tom, že 
podľa tejto správy sa rozsah 
úradných dní kancelárie akosi 
zázračne skrátil z  piatich 
na  dva. Nech bol zámer 
správcu cintorína akýkoľvek, 
nestretol sa s pochopením. 
Podľa reakcií, ktoré počúvam, 
tento krok hodnotia ľudia 
skôr negatívne. Všetci sme 
boli celé roky zvyknutí 
na vybavenie potrebných vecí 
pod „jednou strechou“ Domu 
smútku a teraz... Málokto 
z Bánovčanov vie, kde má 
TEDOS budovu, o  cezpoľ-
ných ani nehovoriac. Podľa 
slov primátora je moja kritika 
voči mestu neobjektívna a so 

sťažnosťami sa mám obrátiť 
na správcu. Nestotožňujem sa 
s jeho odporúčaním. Mestské 
cintoríny spravuje predsa 
na základe zmluvy súkromná 
spoločnosť, nie my, občania! 
Zmluvu schvaľovali poslanci 
mestského zastupiteľstva 
(MsZ), podpisoval primátor, 
nie my, občania! Kto iný ako 
Mesto a  poslanci má teda 
hájiť naše záujmy a znášať kri-
tiku ak sú občania s  niečím 
nespokojní? Aj správca cin-
torínov sa zo zákona riadi len 
prevádzkovým poriadkom 
pohrebísk, nie požiadavkami 
a  sťažnosťami ľudí. Tento 
poriadok i  cenník má zo 
zákona formu všeobecne 
záväzného nar iadenia 
(VZN), ktoré schvaľuje 
zastupiteľstvo, nie my, 
občania! V Bánovciach je to 

VZN č. 93 zo dňa 15. 2. 2017 
a všetky jeho zmeny musí tiež 
schvaľovať MsZ. Lenže meniť 
VZN znamená vyvesiť ho 
na úradnej tabuli 15 dní pred 
jeho schvaľovaním a mini-
málne 10 dní dať možnosť 
verejnosti ho pripomien-
kovať. Dať občanom mož-
nosť vyjadrovať sa k  veciam 
verejným? Tak to by sme asi 
nesmeli byť v  Bánovciach. 
Zrejme si poslanci a vedenie 
vystačia so všetkým sami. Či 
o sťahovaní kancelárie vedeli 
a prečo s tým súhlasili? 
Odpovede si môžeme nateraz 
asi len domýšľať. Pokiaľ však 
viem, tak žiadny doplnok či 
zmena nariadenia doteraz 
prijaté neboli. Prevádzkový 
poriadok by mal byť preto 
platný v  pôvodnom znení 
a spolu s cenníkom by 

mal byť podľa zákona aj 
zverejnený. Aj kancelária 
cintorínskych služieb by 
mala vlastne stále sídliť 
v  Dome smútku. No čo už? 
Na  túto „ústretovú“ zmenu 
a  spôsoby (ne)komunikácie 
si jednoducho budeme 
musieť zvyknúť. A čo sa 
mojej kritiky voči mestu 
týka? Jej objektivitu nechám 
na posúdení kompetentných, 
ktorým som už smerovala 
písomný podnet na kontrolu 
dodržiavania spomenutého 
VZN. Ak si my, občania 
máme zvykať na zmeny, bolo 
by asi nanajvýš vhodné, aby 
 tieto zmeny boli prijímané, 
zverejňované a  dodržia-
vané v súlade s platnou 
legislatívou. 

  Miroslava Hudecová, 
 predsedníčka OZ Za život

Zmeny v oblasti peňažných príspevkov 
na kompenzáciu ťažkého zdravotného postihnutia

Od  1. júla 2018 pri-
niesla nová právna úprava 
zákona č. 447/2008 Z.z. 
o  peňažných príspevkoch 
na  kompenzáciu ťažkého 
zdravotného postihnutia 
do praxe niekoľko význam-
ných zmien. Na účely infor-
movania širšej verejnosti 
možno zmeny začleniť 
do nasledovných okruhov:

 
Parkovací preukaz
Rozširuje sa okruh 

osôb, ktoré môžu vlastniť 
parkovací preukaz. Nárok 
na parkovací preukaz vzniká 
aj fyzickým osobám s ŤZP, 
ktoré sú podľa  komplex-
ného posudku odkázané 
na  individuálnu prepravu 
osobným motorov ým 
vozidlom, ale aj osobám, 
ktorých zdravotné postih-
nutie je uvedené v prílohe č. 
18 zákona. 

Peňažný príspevok 
na osobnú asistenciu 
Mení sa výška odmeny 

osobnému asistentovi 
za  odpracovanú hodinu 
osobnej asistencie. Sadzba 
na  jednu hodinu osobnej 
asistencie je podľa novej 
úpravy 3,82 eura (predtým 
2,78 eura), pričom táto suma 
už nie je závislá od  výšky 
životného minima. Osobnú 
asistenciu nie je možné pod-
mieňovať druhom, stupňom 
alebo závažnosťou zdravot-
ného postihnutia. Uvedená 
forma kompenzácie ťažkého 
zdravotného postihnutia 
môže byť poskytovaná aj 
dieťaťu so zdravotným 
postihnutím, u  ktorého 
sú vykonávané opatrenia 

alebo mu je poskytovaná 
starostlivosť v  zariadení 
sociálnoprávnej ochrany 
detí a  sociálnej kurately 
a  tiež ťažko zdravotne 
postihnutému rodičovi 
pri úkonoch starostlivosti 
o dieťa do troch rokov veku, 
ktoré z  dôvodu svojho ťaž-
kého zdravotného postih-
nutia nie je schopný sám 
zvládnuť. Boli upravené aj 
podmienky pri predkladaní 
zmluvy o  výkone osobnej 
asistencie ,  dodat kov 
k  zmluvám a  výkazu 
o  počte hodín vykonanej 
osobnej asistencie. Zmluva 
o výkone osobnej asistencie 
zaniká, ak nebol počas šies-
tich po  sebe nasledujúcich 
kalendárnych mesiacov 
predložený výkaz o  počte 
hodín vykonanej osobnej 
asistencie. Rozširujú sa aj 
kompetencie a  možnosti 
úradov pri zabezpečovaní 
kontroly kvality a  rozsahu 
poskytovanej asistencie. 
Týka sa to predovšetkým 
povinnosti fyzických osôb 
s  ťažkým zdravotným 
postihnutím a  osobných 
asistentov v  oblasti posky-
tovania súčinnosti úradu, 
a  to najmä pri poskytovaní 
informácii o  období 
v ykonávania osobnej 
asistencie. Tieto osoby sú 
taktiež povinné umožniť 
výkon kontroly v prostredí, 
v  ktorom sa osobná asis-
tencia vykonáva.

Príspevok na  osobnú 
asistenciu už nebude krá-
tený v  závislosti od  príjmu 
poberateľa. Nadobudnutím 
účinnosti tohto zákona 

už môže mať poberateľ 
príspevku príjem vyšší ako 
4-násobok sumy životného 
minima.

Jednorazové príspevky
Pri jednorazov ých 

peňažných príspevkoch, 
medzi ktoré patrí peňažný 
príspevok na kúpu pomôcky, 
na  výcvik používania 
pomôcky, na  úpravu 
pomôcky, opravu pomôcky, 
na  kúpu zdvíhacieho 
zariadenia, kúpu osobného 
motorového vozidla, úpravu 
osobného motorového 
vozidla, na  úpravu bytu, 
úpravu rodinného domu 
a  úpravu garáže, v  dedič-
skom konaní už úrad 
nebude požadovať vrátenie 
pomernej časti poskytnutých 
príspevkov v  prípade, že 
poberateľ príspevku zomrie. 

Peňažný príspevok 
na opatrovanie 

V  tomto prípade sa 
zmena týka predovšetkým 
výšky príspevku. Prostred-
níctvom nového nariadenia 
vlády sa upravili sumy 
príspevku, ktoré sú určené 
pevnou sumou rovnako pre 
opatrujúce fyzické osoby 
v  produktívnom veku, ako 
aj pre osoby poberajúce 
dôchodkovú dávku. Peňažný 
príspevok na  opatrovanie 
je mesačne 369,36 eura 
pri opatrovaní jednej FO 
s  ŤZP a  mesačne 492,34 
eura pri opatrovaní dvoch 
alebo viacerých FO s  ŤZP. 
Ak FO, ktorá opatruje FO 
s  ŤZP, poberá starobný 
dôchodok, predčasný sta-
robný dôchodok, invalidný 
dôchodok z dôvodu poklesu 

schopnost i  v ykonávať 
zárobkovú činnosť o viac ako 
70 %, výsluhový dôchodok 
alebo invalidný výslu-
hový dôchodok, peňažný 
príspevok na  opatrovanie 
je mesačne 184,71 eura 
pri opatrovaní jednej FO 
s  ŤZP, 246,20 eura pri 
opatrovaní dvoch alebo 
viacerých FO s  ŤZP. Pevná 
výška peňažného príspevku 
na  opatrovanie sa mení 
v  závislosti od  toho, či sa 
opatrovanej fyzickej osobe 
poskytuje ambulantná forma 
sociálnej služby v  rozsahu 
viac ako 20 hodín týždenne. 
K  zmene došlo aj v  prípade, 
ak je príjem FO s ŤZP vyšší 
ako dvojnásobok (doteraz 
bol 1,7 násobok) sumy 
životného minima, čo toho 
času zodpovedá sume 410,14 
eura pre jednu plnoletú FO, 
výška peňažného príspevku 
na  opatrovanie sa zníži 
o  sumu prevyšujúcu tento 
príjem; ak je FO s  ŤZP 
nezaopatrené dieťa, peňažný 
príspevok na  opatrovanie 
sa zníži o  sumu, ktorou 
príjem FO s  ŤZP prevyšuje 
trojnásobok sumy životného 
minima pre jednu plnoletú 
fyzickú osobu, čo v  súčas-
nosti zodpovedá sume 615,21 
eura. Pozitívne vnímame 
aj zvýšenie príspevku o  100 
eur (z predchádzajúcej sumy 
49,80 eur) mesačne, ak je FO 
s  ŤZP jedno alebo viacero 
nezaopatrených detí a  FO 
nemá v  čase opatrovania 
príjem zo zamestnania 
alebo nepoberá dávky 
dôchodkového poistenia, 
dávky výsluhového zabez-

pečenia alebo dôchodky 
starobného dôchodkového 
sporenia. Výška peňažného 
príspevku na opatrovanie sa 
aj naďalej znižuje o zvýšenie 
dôchodku pre bezvládnosť, 
ktorú poberá FO s  ŤZP. 
Výška peňažného príspevku 
na  opatrovanie sa zníži 
pomernou časťou za  dni, 
počas ktorých bola FO s ŤZP 
v  zdravotníckom zariadení 
ústavnej zdravotnej starost-
livosti dlhšie ako 30 dní. 
Výška peňažného príspevku 
na  opatrovanie sa nezníži 
za  dni, počas ktorých bola 
FO sprievodcom FO s  ŤZP 
v  zdravotníckom zariadení 
ústavnej zdravotnej sta-
rostlivosti. Ak FO s  ŤZP 
zomrie, peňažný príspevok 
na  opatrovanie sa poskytne 
za  celý kalendárny mesiac, 
v ktorom táto osoba zomrela 
a  za  kalendárny mesiac, 
ktorý nasleduje po  kalen-
dárnom mesiaci, v  ktorom 
táto fyzická osoba zomrela. 
Nebude sa krátiť peňažný 
príspevok na  opatrovanie 
rodičom, ktorých dieťa 
navštevuje školu, a  to ani 
v prípade, ak je to viac ako 20 
hodín týždenne. 

Kompenzácia pre osoby 
ŤZP na vozidlo

Fyzická osoba s  ťažkým 
zdravotným postihnutím je 
odkázaná na  kompenzáciu 
zvýšených výdavkov súvi-
siacich so zabezpečením 
prevád z k y osobného 
motorového vozidla, ak 
je odkázaná na  individu-
álnu prepravu osobným 
motorov ý m vozid lom 
a  využíva ho na  pracovné, 

vzdelávacie, rodinné alebo 
na občianske aktivity, alebo 
je fyzickou osobou s ťažkým 
zdravotným postihnutím 
zaradenou do  chronického 
dialyzačného programu 
alebo do  transplantačného 
programu alebo ktorej sa 
poskytuje akútna onkolo-
gická liečba a  pri hemato-
-onkologickom ochorení aj 
udržiavacia liečba.

***
Z  vyššie uvedeného 

vyplýva, že najnovšia novela 
zákona č. 447/2008 Z. z. 
o  peňažných príspevkoch 
na  kompenzáciu ťažkého 
zdravotného postihnutia 
a  o  zmene a  doplnení nie-
ktorých zákonov priniesla 
viacero zmien, ktoré sú 
zamestnanci príslušných 
odborov sociálnych vecí 
a  rodiny povinní uvádzať 
do  praxe ihneď, prípadne 
v  lehotách stanovených 
týmto zákonom. V  prípade 
akýchkoľvek nejasností 
a  otázok treba osobne 
navštíviť ÚPSVaR Parti-
zánske a pracovisko Bánovce 
nad Bebravou, kde bude 
každému klientovi poskyt-
nuté odborné poradenstvo. 
Za  účelom uplatnenia 
zvýšenia súm predmetných 
opakovaných peňažných prí-
spevkov nemusia ich súčasní 
poberatelia navštíviť úrad. 
O  zmene výšky peňažných 
príspevkov na kompenzáciu 
podľa príslušnej novely 
zákona úrad rozhodne do 30. 
septembra 2018. 
 Tlačová správa 
 ÚPSVaR Partizánske
 (krátená)
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28. 8. 2018
o 15.00 ho 15.00 h

Námestie Ľ. Štúra

Oslavy 74. výročiaOslavy 74. výročia

MESTO BÁNOVCE NAD BEBRAVOU
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Súťaže Slovak regionu o NAJ mesto, obec, ale aj 
o primátora i starostu - hlasujte do konca októbra!

Naše Bánovce nad Bebravou 
zatiaľ na tridsiatom mieste

Mestský úrad bude zatvorený dva dni
Mesto Bánovce nad Bebravou oznamuje občanom, že z technických príčin bude 

mestský úrad v dňoch 30. a 31. augusta 2018 zatvorený. Ďakujeme za pochopenie.

C eloslovenský informačný portál Slovak region dal 
opäť priestor ukázať sa samosprávam na Slovensku 

prostredníctvom každoročnej celoslovenskej súťaže. Okrem toho 
pátra po primátorovi a starostovi Slovenska za rok 2018.

Slovak region vyhlásil 
ešte v  apríli súťaž o  Naj 
mesto a  obec Slovenska 
2018. Jubilejný desiaty 
ročník súťaže sa už síce 
preniesol do  svojej záve-
rečnej polovice, no ešte 
stále sa priebežné poradie 
môže meniť. Ako to zatiaľ 
vyzerá? Jedno z  okresných 
miest Trenčianskeho kraja 
na severe, mesto Púchov, si 
v  doterajšom rebríčku drží 
krásne tretie miesto. Naj-
lepšiu desiatku uzatvárajú 
Bojnice na  ôsmom mieste 
a  ďalšie okresné mesto – 
Prievidza – na  deviatom. 
Tretiu desiatku otvára 
v priebežnom poradí mesto 
Bánovce nad Bebravou, 
hneď za ním je umiestnené 
Nové Mesto nad Váhom. 
Zmeniť poradie môžete 

svojím hlasom ešte stále aj 
vy. Stačí, ak za svoje mesto 
alebo obec zahlasujete, čas 
máte do  konca októbra. 
Kompletné výsledky budú 
zverejnené v  pondelok 5. 
novembra 2018. 

V  siedmom ročníku 
súťaže o  primátora a  sta-
rostu Slovenska 2018, 
v  ktorej môžu ľudia oceniť 
kladné aktivity a  úspešné 
projekty predstaviteľov 
svojich municipalít. Krátky 
popis s  činnosťami, ktoré 
pre mesto či obec vykonal 
primátor alebo starosta, 
je možné zaslať pomocou 
baneru, ktorý nájdete pod 
každou prezentáciou mesta 
alebo obce na  webovej 
stránke celoslovenského 
informačného portálu. 
Zo  všetkých podporných 

hlasov bude na  konci 
októbra vybratý primátor 
a  starosta, ktorý prispel 
k  rozvoju svojej municipa-
lity podstatným spôsobom. 
Kto ním bude, sa dozvieme 
taktiež v  pondelok 5. 
novembra 2018. Viac infor-
mácií o  súťažiach nájdete 
na  www.slovakregion.sk/
sutaze/2018.        

Hlasujúci sú navyše 
každý mesiac automaticky 
zaradení do  žrebovania 
o hodnotné ceny, akými sú 
napríklad pobyty pre dve 
osoby na dve noci, rodinné 
vstupy do  wellness, Ces-
tovné lexikóny Slovenskej 
republiky, soft ware Zoner 
Photo Studio X...

 Tlačová správa TSK 
 (krátená)

Mesto Bánovce nad Bebravou zverejňuje zámer
Ponuka na nájom nebytového priestoru

v budove Domu služieb na nám. Ľ. Štúra súp. č. 6 v Bánovciach nad Bebravou. 
Ide o nebytový priestor nachádzajúci sa na 1. nadzemnom podlaží s výmerou 
32,79 m2. Bližšie informácie získate na stránke mesta: www.banovce.sk 
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sa „účelovo spojilo“ s  inou 
aktivitou a  tou boli Maj-
strovské interpretačné kurzy 
(MIK), ktoré na  bánovskú 
ZUŠ-ku priniesla spoločnosť 
pre komornú hudbu – Kon-
vergencie, teda hlavne jej 
zakladateľ a  riaditeľ Jozef 
Lupták. Tak sa v  nedeľu 
13. novembra 2016 spojili 
vernisáž prvých dvoch diel 
vystavených v  areáli školy 
a  záverečný koncert MIK. 
Autorom prvého diela 
Ryba je akademický sochár 
Igor Mosný a  Husľový kľúč 
ukovali Miloš Gnida a Miloš 
Bereš.
 Bol to váš nápad, aby 
sa postupne okolo ZUŠ-ky 
vytvárala plot z  umeleckých 
diel... V  tomto roku pribudli 
Prapodstata a Trúbky...

Áno, na to si spomínam. 
Mali sme stretnutie s  umel-
cami na  pôde ZUŠ-ky, 
aby sme sa dohodli o  téme 
sympózia, o  charaktere 
diel, o  použitom médiu 
a  o  umiestnení diel. Bolo 
jasné, že má ísť o diela určené 
do  exteriéru a  bolo treba 
zadefi novať miesto inštalácie 
s  ohľadom na  využívanie 
školského dvora okolo 
školy, kde sa často pohybujú 
nielen deti dochádzajúce 
na  vyučovanie, ale aj oby-
vatelia sídliska, ktorí tento 
priestor využívajú ako oddy-
chovú zónu. Pri pohľade 
na pôvodný plot okolo školy 
sa vo mne zrodil nápad, ako 
tieto betónové polia vyplnené 
oceľovými prútmi premeniť 
na  rámy umeleckých diel. 
A  ak bude dosť trpezlivosti 
(a  aj peňazí, samozrejme) 
môže sa tento plot stať exte-
riérovou minigalériou, ktorá 
ozvláštni priestor medzi 
osemposchodovými obyt-
nými domami. Samozrejme, 
plán musel odobriť riaditeľ 
školy, ktorý túto myšlienku 
prijal. A nielen to, musel pre 
tento typ nadpráce nadchnúť 
aj technickú podporu školy 
– pána Miroslava Mikuša, 
ktorý sa postaral o „zarámo-
vanie“ diel.
 Každé, aj to umelecké podu-
jatie si vyžaduje financie. 
Vy pomáhate ako dobrovoľ-
níčka, ale umelci zadarmo 
tvoriť nebudú...

Keď pán riaditeľ Lavrík 
alebo pani riaditeľka CVČ 
Miriam Kiripolská dokáže 
zohnať peniaze, mojou 
úlohou je zohnať a  zorgani-
zovať umelcov a skoordinovať 
ich prácu, a to, samozrejme, 
aj podľa výšky dostupných 
zdrojov. Umelcom treba 
zaplatiť za  strávený čas 
a  minimálne za  materiál – 
škola, mesto za  to získajú 
do svojho majetku umelecké 
dielo. Preto je ideálne tvoriť 
exteriérové sochy – každý 

ich vidí a nevznikajú otázky 
typu: „Ktovie, kto to má 
zavesené doma na  stene?“... 
Diela sú vonku a  pozrieť si 
ich môže „zadarmo“ kto-
koľvek a kedykoľvek. 
 Umeniu ste sa začali 
venovať až po  mnohých 
rok och  pe d agog i ck e j 
praxe v  odbore strojárstvo 
na  bývalej Strednej priemy-
selnej škole v  Bánovciach 
nad Bebravou... Skúste nám 
vysvetliť vaše rozhodnutie, 
prečo ste zo školstva odišli 
k umeniu?

Zo školstva som 
odišla po  25 rokoch. Bola 
som učiteľkou odborných 
strojárskych predmetov 
na  bánovskej priemyslovke 
od  1. marca 1989. A  prežila 
som tam krásne časy až 
do  júna 2014. Vždy, keď 
o tom s niekým hovorím, je 
to ťažké vysvetliť. Bola som 
učiteľkou rada, ale prišiel čas, 
keď som pocítila, že už nie 
som pre slovenský vzdelávací 
systém prínosom a rozhodla 
som sa odísť. A nie je to tak, 
že som odišla k umeniu. To 
skôr umenie prichádzalo ku 
mne. To je totiž tak. Nie som 
obdarená talentom ku akej-
koľvek kreatívnej činnosti. 
Viem o sebe, že nikdy nena-
maľujem obraz, veď ja ani 
fotku neviem urobiť pekne! 
Ale mám zvláštnu radosť, 
keď som v blízkosti umenia, 
keď ho môžem vnímať a keď 
sa o ňom môžem rozprávať. 

A na to je moja súčasná práca 
ideálna.
 Prvých troch ročníkov 
sochárskeho sympózia 
sa zúčastnili aj niektorí 
bánovskí umelci, resp. z blíz-
keho okolia... Môžete nám ich 
bližšie predstaviť? 

Miloš Bereš je z  Peče-
nian a Miloš Gnida z Veľkých 
Chlievan. Je to kováčske duo, 
ktoré sa prezentovalo svojím 
dielom už tretí krát. Aj keď 
pracujú často aj na samostat-
ných projektoch, tak rovnako 
často pracujú aj spolu, čo je 
prípad aj sympózia Hudba 
Socha Sídlisko. Ich diela 
je možné vidieť v  oplotení 
ZUŠ, priamo pri vchode cez 
bránku smerom od  pošty. 
V  prvom ročníku ukuli 
nádherne vypracovaný Hus-
ľový kľúč, v  nasledujúcom 
znázornili Hmatník gitary 
a v poslednom, tohtoročnom 
sympóziu osadili do  plotu 
dve nádherné Trúbky. Tie 
sú také sugestívne, že pri 
pohľade na ne máte pocit, že 
sa každú chvíľu musia rozo-
znieť po sídlisku. Dvakrát sa 
už na sympóziu prezentoval 
aj rešpektovaný slovenský 
akademický sochár Igor 
Mosný z Trenčína, v prvom 
ročníku zaželal všetkým 
budúcim umelcom, aby sa 
v  kultúre cítili ako Ryba vo 
vode. A v  tomto poslednom 
sa prezentoval svojím 
abstraktným dielom zo štiav-
nického travertínu a  nerezu 
s  názvom Prapodstata. 
Odkazuje na  to, že umenie 
a  v  tomto prípade jeho štú-
dium na ZUŠ sa zameriavajú 
na prapodstatu toho, čo náš 
život dokáže obohacovať 
krásou. No a  špeciálne som 
rada, že v tomto poslednom 
ročníku sa sympózia 
zúčastnili aj umelci priamo 
z  Bánoviec nad Bebravou. 
Mgr.  Art Dáška Ďurišová 
a jej partner Mgr. Art. Jakub 
Lipták vytvorili diela, ktoré 
sú ladené so zameraním 
na  hudbu a  s  odkazom 
na ekológiu. Veľmi zaujímavé 
spojenie dvoch tém, ktoré sú 
pre nás všetkých dôležité. 

Symfónia Dášky sú vlastne 
keramické vtáčie búdky, 
ktoré sú „projektované“ pre 
malé mestské spevavce a ich 
ukotvenie na  mohutných 
drevených stĺpoch môže evo-
kovať píšťaly organu, ktoré 
ale rozoznejú až drobné 
vtáčiky – budúci obyvatelia 
búdok. Jakub Lipták vytvoril 
dielo šUmenie. Tiež má via-
cero odkazov, v prvom rade 
ide o  znázornenie notového 
zápisu – hudba. Na  dielo 
okrem iného použil oce-
ľové prúty z  odstránených 
plotových polí – recyklácia, 
ekológia. Samotné noty sú 
z  riečnych kameňov a  nesú 
v  sebe posolstvo tečúcej, 
čoraz vzácnejšej čírej vody

 Nakoľko ste v tejto oblasti 
„doma“, naši čitatelia, priaz-
nivci umenia by určite radi 
vedeli aj o  ďalších umelcoch 
pôsobiacich v  našom meste, 
ktorých prácu by sme mohli 
vyzdvihnúť a  na  ktorých sa 
akoby zabudlo... 

Odpoveď na  otázku 
začnem takto: Nik nevie 
všetko, a ak vie, tak si nie vždy 
spomenie... A  po  tomto ali-
bistickom úvode si dovolím 
spomenúť zopár umelcov, 
ktorí sú nejakým spôsobom 
mne známi. Pre mňa asi 
najdôležitejšie je spomenúť 
manželskú dvojicu výtvar-
níkov, ktorí cely život prežili 
v Bánovciach nad Bebravou, 
kde vychovali aj svojich 
šesť detí. Ide o  akademickú 
sochárku Blanku Žatkovú, 
mnohí ju z minulosti poznajú 
ako učiteľku výtvarného 
odboru na ZUŠ, a jej manžela 
akademického maliara Jozefa 
Žatku, ktorého maľby, hlavne 
akvarelové, zachytávajú 
množstvo nádherných zákutí 
v  okolí Bánoviec. Ďalšími 
významnými akademicky 
vzdelanými výtvarníkmi, 
ktorí pôsobili v  Bánovciach, 
boli akademický maliar 
Bohumil Hanák, ktorý sa 
do  Bánoviec priženil a  bol 
uznávaným slovenským 
výtvarníkom 20. storočia. 
Počas jeho života v  našom 

meste sa mu narodil syn Ján 
Hanák, významný slovenský 
maliar, ktorý od  roku 1955 
až do  roku 2000 pôsobil 
v  Košiciach ako scénický 
výtvarník v  opere, činohre 
i balete. Väčšina Bánovčanov 
iste pozná akademického 
sochára Miroslava Tomašku, 
rodeného Bá novča na , 
ktorý je autorom fontány 
na našom Námestí Ľudovíta 
Štúra, ako aj  málo známej 
busty Janka Jesenského, 
ktorá z  bezpečnostných 
dôvodov nemôže byť trvalo 
inštalovaná na  Dome Janka 
Jesenského v  Bánovciach. 
V súčasnosti v našom meste 
tvorí významná slovenská 
autorka detských kníh Hana 

Naglik, ktorá detské knihy 
nielen píše, ale aj ilustruje. Je 
dobré vedieť, že Hana Naglik 
je umelecké meno spisova-
teľa, režiséra a  scenáristu 
(a riaditeľa ZUŠ DK v Bánov-
ciach nad Bebravou), ktoré 
používa pre tvorbu detskej 
literatúry. Dôležité je spo-
menúť aj mladšiu generáciu 
výtvarníkov. V  prvom rade 
maliara Františka Chudobu, 
ktorý sa aktuálne, a ja dúfam, 
že len dočasne, tvorbe venuje 
minimálne. Ďalej  Zuzanu 
Lexmannovú, ktorá nedávno 
skončila VŠVU v  Bratislave 
a  jej výtvarná kariéra je 
na  začiatku, ale jej štu-
dentské práce dávajú tušiť, že 
v  Bánovciach nám vyrástol 
naozaj veľký talent. No 
a,  samozrejme, nesmieme 
zabúdať na našich lokálnych 
umelcov, ktorých maľby 
už roky zútulňujú mnohé 
domovy, a  tými sú pán 
Viktor Motus, ktorý sa popri 
práci pedagóga celý život 
venoval aj maľbe. A nechcem 
zabudnúť na pána Stanislava 
Filina, ktorého talent 
bol zrejmý od  detstva 
(na  Ľudovej škole umenia 
ho dokonca niekoľko rokov 
viedol akad. maliar Jozef 
Žatko). Napriek tomu, že 
umeleckú školu v Prahe mu 
nebolo dopriate dokončiť, 
na  maľovanie nezanevrel 

a  Bánovčanov jeho maľby 
tešia dodnes. A  úprimne sa 
ospravedlňujem všetkým 
t vor iv ý m, usi lov ný m 
a  nadaným výtvarníkom – 
a  sem patria, samozrejme, 
aj grafi ci, fi lmári a fotografi , 
ktorých som v tomto rozho-
vore nestihla spomenúť.
 Priznali ste sa, že ste 
milovníčkou abstraktného 
umenia... Máte nejakú radu 
alebo teóriu pre laikov, ako 
by mali vnímať abstraktné 
dielo?

V  prvom rade je treba 
spomenúť, že aj ja som 
len laik. Nemám žiadne 
formálne vzdelanie v oblasti 
umenia a  kultúry. Ale 
môžem povedať, ako to 
vnímam ja. Ako prvé by 
som spomenula jeden citát, 
ktorý som počula na  úvod 
jednej vernisáže a  odvtedy 
ho aj ja často používam: 
„Sila umenia nespočíva 
v tom, čím je, ale v tom, čo 
v nás vyvoláva.“ To pre mňa 
znamená, že obraz plní svoju 
funkciu, keď v  nás niečo 
vyvolá. Možno otázku, často 
potešenie z  videného, nie-
kedy náladu, spomienku – 
a ani nevieme vysvetliť prečo. 
Ale aby k tomu mohlo dôjsť, 
musíme dať dielu šancu, to 
znamená čas. Zastaviť sa 
na chvíľu, pozorovať, vnímať 
len to dielo a  odstrihnúť sa 
na chvíľu od reality, ktorá nás 
obklopuje, nechať dielu mož-
nosť, aby na nás zapôsobilo, 
možno sa to v nejakej forme 
dá prirovnať k  meditácii. 
Čaro abstraktných obrazov 
pre mňa spočíva v  tom, že 
tým, že objekt, nálada alebo 
myšlienka nie je znázor-
nená doslovne, môže mi 
byť všetkým, čo v  tej chvíli 
potrebujem, tým čo potre-
bujem hlavne cítiť, nie vidieť. 
Veď to poznáte z  Malého 
princa: „Dobre vidíme iba 
srdcom. To hlavné je očiam 
neviditeľné“...
 Je uponáhľaná doba, ľudia 
aj u  nás v  Bánovciach sa 
málokedy zastavia pri ume-
leckom diele... Čo im môže 
umenie, či výtvarné alebo 
hudobné, dať? 

Moja odpoveď je 
jednoduchá, a  čiastočne 
zodpovedaná v  odpovedi 
na  predchádzajúcu otázku. 
Sú to emócie. Emócie sú 
luxusom a  málokedy ich 
vieme prejaviť. Ale rozhodne 
ich vieme cítiť. Keď sedíte 
v  tichej sále a  do  šera audi-
tória sa z osvetleného javiska 
ozvú husle, neskôr sa k nim 
pridajú ďalšie nástroje aby 
zaznel súzvuk nádhernej 
skladby, tak zrazu viete, že 
ste na  svete rád, ste vďačný 
za  život, ktorý ste dostali 
a  za  život, ktorý ste dali – 
a zrazu viete, prečo ste tu.

 Alena Borszéková

interview4

Na Dubničke vzniká exteriérová minigaléria 
Dokončenie z 1. strany >>

Viera Žáková v  počas 
prezentácie sochárskeho 
sympózia v evanjelickom 
kostole v rámci festivalu 
Tu žijem!

Maďarský rezbár Lászlo Alexa vytvoril dielo s názvom 
Pamätné stĺpy plné symboliky života a  sveta, ktoré si 
vybralo vedenie mesta. Toto dielo by malo byť osadené 
na Námestí Ľ. Štúra Foto: Daniela Muranová

Miloš Bereš a  Miloš Gnida, majstri čierneho remesla, 
ukuli tento krát do čoraz zaujímavejšieho plota Trúbky. 
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Ako si spomínate na 21. august 1968?

Spomienky stredoškoláka na posledné prázdniny

Sťahovanie na východ republiky deň pred okupáciou

Našim čitateľom pripomíname sa okrúhle 50. výročie odporu proti okupácii vojskami Varšavskej zmluvy 
a zároveň ich vyzývame k spomienkam... Budeme veľmi radi, milí čitatelia, ak sa s Vašimi spomienkami podelíte aj 
s ostatnými, o tom ako ľudia v našom meste a okolí prežívali toto kritické obdobie. Radi si Vás v redakcii vypoču-
jeme a spoločne napíšeme o dianí a najmä o Vašich pocitoch počas týchto udalostí pred polstoročím v našom meste. 
Volajte na 0948 602 422, 038/7602422 alebo emailujte na noviny@kulturabn.sk.

Milan prežíval svoje 
posledné s tredoškol ské 
prázdniny. Na  konci nastá-
vajúceho školského roka ho 
čakala maturita a  potom… 
Konečne si užíval pár voľných 
dní po namáhavom období vo 
„funkcii“ pomocníka na pre-
stavbe domu, ktorý rodičia 
kúpili len na  jar. V  ovzduší 
už bolo cítiť blížiacu sa jeseň. 
Aj streda 21. augusta 1968 
sa črtala ako slnečný, zato 
chladný, veterný deň. 

„Milan vstávaj, Rusi 
nás prepadli!“ zatriasla ním, 
ešte polospiacim, nečakane 
mama s  hrôzou v  očiach. 
Milan v  momente vyskočil 
a nechápajúc si pretieral oči. 
„To nie je možné! Veď im 
nič nerobíme! Je tu pokoj! 
Nerozumiem...“ Vyčítavými 
otázkami pokračovala aj 
mama. „Načo sme ten dom 
kupovali?! Načo sme ho pre-
rábali?!“ - horekovala. „Bude 
vojna! Načo, načo…?!“ 

Milan rýchlo skočil 
do  nohavíc a  poď ho 
do  kuchyne ,  kde sa 

z „droťáku“ dramaticky šírilo 
vysielanie o  udalostiach 
a  pohybe okupačných vojsk 
v  Bratislave a  Prahe. Vraj 
v  dôsledku kontrarevolúcie. 
Ale aj neustále výzvy k zacho-
vaniu pokoja, poriadku 
a  rozvahy. V priebehu dňa, 
až do  obsadenia rozhlaso-
vých i  televíznych štúdií, 
tak mali obyvatelia ťažko 
skúšaného štátu možnosť byť 
svedkami nečakaných a tra-
gických udalostí v priamom 
prenose. Aj s  autentickými 
tankovými výstrelmi. Vte-
dajšia siedma veľmoc si však 
aj po obsadení svojich štúdií 
a redakcií dokázala poradiť 
a  našla náhradný spôsob 
improvizovaného, ilegálneho 
vysielania. V  ňom zároveň 
odznievali aj výzvy k podpi-
sovým akciám na  podporu 
politiky a vedúcich predsta-
viteľov štátu. Ľudia im boli 
za všetko, čo od januára 1968 
prežívali, vďační a  snažili 
sa plniť výzvy a  pokyny 
v záujme zachovania pokoja, 
hoci pri ňom nezostalo. Boli 

i  obete na  životoch, hlavne 
mladých ľudí!... 

O k u p a č n é  v o j s k á 
postupne za  pár hodín 
pendlovali  republikou , 
z východu na západ, z  juhu 
na  sever. Možno i  preto, že 
občania na radu hromadných 
masmédií miatli okupantov 
otáčaním smerových tabúľ 
a aj sami ich odvážne navigo-
vali nesprávnym smerom. 

D u n e n i e  t a n k o v 
a bojovej techniky si pamätá 
aj Trenčianska cesta – 
po  bánovsky – magistrála. 
S  ňou aj nejeden pamätník 
tých dní. Rovnako tak aj 
atmos fé r u odhodl ania 
a  odporu proti okupácii 
vo všetkých bánovských 
výrobných podnikoch. Hoci 
Bánovce nepredstavovali 
žiadny strategicky významný 
bod na mape, možno okrem 
závodu Tatra, cesta spája-
júca Trenčín s Prievidzou si 
„užila“ svoje. Vždy, keď oce-
ľové pásy ťažkej bojovej tech-
niky tvrdým lomozom ničili 
„koberec“ čadičových kociek 

jej vtedajšieho povrchu, 
rozbehli sa húfy bezmocných 
zvedavcov k  magistrále, 
aby videli ten zúfalý obraz 
neodvratnej reality. Zároveň 
však aj „lesk“ biedy sily, 
ktorý sa diametrálne odli-
šoval od  propagandisticky 
proklamovaného vysokého 
s t u p ň a  p r i p ra v e n o s t i 
Červenej armády k  obrane 
socialistického tábora…! Aj 
Milan, ktorý nechýbal v dave 
zúfalých zvedavcov, sa sám 
seba pýtal: „To s týmto chcú 
vyhrať vojnu?...“ Bol presved-
čený, že vidí pozostatky toho, 
čo si pamätá ešte tú druhú 
svetovú... 

Okupácia naše mesto 
lízla len okrajovo. Našťastie! 
Nie však normalizácia, ako 
jej pokračovanie. Aj Milan 
vie o tom svoje. Veď zakrátko 
narukoval a  tam to teda 
bolo!… Len oči prekvapením 
otváral, keď sa dozvedal, čo 
sám prežil. V  civile to však 
bolo ešte hustejšie. Ale to 
by už bolo na  inú tému!.. 
 pamätník a čitateľ Vojtech

V  roku 1968 som bol 
aktívnym športovcom – 
hádzanárom v  družstve 
Červená hviezda Bratislava. 
Ako brankár s veľmi dobrou 
výkonnosťou (ČH hrala 
prvú ligu v rámci Českoslo-
venska) som pútal pozornosť 
viacerých družstiev a nako-
niec som sa rozhodol ako 
mladý ženáč prijať ponuku 
z VSŽ Košice. Sem som sa aj 
s rodinkou (syn mal iba päť 
mesiacov) v  auguste 1968 
presťahoval... Z bydliska pri 
Modre sme so „sťahovákom“ 
odchádzali 20. augusta 
1968. Svokra nám chcela 
pribaliť rôzne potraviny 
- ovocie a  zeleninu, ale aj 
soľ, cukor, múku, masť, 
mlieko a pod. Zasmial som 
sa a povedal: „Veď nejdeme 
do  vyhnanstva, aj v  Koši-
ciach je dostať všetko...“ 
Tým som svokru (inak 
veľmi dobrú dušu) dostal 
skoro do  problémov, že to 
tak nemyslela a pod. Večer 
sme sa dostali do  Košíc, 
kde nás čakali moji budúci 
spoluhráči z  VSŽ Košice, 
ktorí nám pomáhali so 
sťahovaním...

Ráno 21. augusta sme 
sa zobudili v byte na veľký 
hluk, hrmot a  pri pohľade 

z okna (na ktorý nikdy neza-
budnem) sme nechceli veriť 
vlastným očiam. Vonku sa 
po  sídlisku Terasa aj pred 
naším činžiakom pohybo-
vali tanky. Zo začiatku sme 
nevedeli, kto sú, či začalo 
nejaké cvičenie, len sme 
videli, že tanky sú natreté 
bielym pásom. V niektorých 
vežiach tankov boli vystrčení 
zrejme velitelia a  zanedlho 
sa dalo rozpoznať, že sú to 
sovietski vojaci. Až keď sme 
si pustili rádio, bolo všetko 
jasné...

V  novej domácnosti 
sme nemali nič, ani chlieb. 
A keďže som odmietol dobrú 
ponuku svokry a  hlavne 
malý syn potreboval mlieko, 
núdza ma donútila ísť z bytu 
do  mesta nakúpiť všetko 
potrebné. Samozrejme, 
že ma manželka púšťala 
s veľkým strachom, hlavne, 
keď sme počuli aj streľbu 
a  viaceré tanky otáčali 
hlavne a  mierili do  okien 
bytoviek. Keďže električky 
neprestali premávať a jazdili 
medzi tankami, dostal som 
sa jednou z nich do starého 
mesta (lebo na sídlisku som 
nemal o  ničom prehľad). 
Cez staré mesto smerom 
k  Michalovciam sa cez 

Námestie osloboditeľov (aká 
irónia osudu) valili nákladné 
autá a  veľa tankov. Ľudia 
hádzali do  nich kamene. 
Ja som poctivo stál v dlhom 
rade pred potravinami, 
blízko od  toho námestia. 
Keď som sa približoval 
v  rade bližšie k  obchodu, 
bolo nám všetkým čaka-
júcim oznámené, že je 
všetko vypredané! Toto isté 
sa mi stalo aj pri „pobytoch“ 
v  iných obchodoch. Aspoň 
chlieb som našťastie zohnal 
na  veľké prosenie v  jednej 
reštaurácii. Mal som šťastie, 
že pre malého syna sa mi 
podarilo ešte kúpiť v jednej 
lekárni detské mlieko. 
Spomínal som si viackrát pri 
zháňaní potravín na  moju 
svokru a  jej úprimnú 
ponuku zásob potravín 
na  prvé dni v  Košiciach. 
Ľudia vykupovali obchody 
aj reštaurácie, ako keby 
mala byť ďalšia vojna. Nie-
ktorí to aj v  tomto zmysle 
šírili... 

V  meste som bol aj 
svedkom streľby a  videl 
som bežať ľudí od  vtedaj-
šieho Tuzexu. Keď som sa 
pýtal, čo sa tam deje, tak 
mi povedali, že tam vojaci 
začali strieľať a  zabili 

jedného chlapca... Ako 
som sa postupne presúval 
starým mestom, stretol som 
našťastie aj dvoch budúcich 
spoluhráčov. Keď počuli, 
ako som dopadol so zhá-
ňaním zásob, ukázali sa ako 
dobrí priatelia. Keď som sa 
konečne vrátil domov živý 
a zdravý, manželka sa veľmi 
potešila. V  priebehu dňa 
nám spoluhráči podonášali 
všetky potrebné potraviny, 
vrátane soli, cukru, múky 
a pod.

Samozrejme, že dlhšiu 
dobu nebolo zo zápasov nič, 
len sme trénovali a  čakali, 
kedy sa situácia upokojí. 
Ako všetci vieme, nastala 
dlhá doba „dočasného“ 
pobytu sovietskych vojsk. 
Keď si teraz s  odstupom 
času spomíname, ako to 
bolo z  20. na  21. augusta, 
človeku sa ani veriť nechce, 
že sme niečo také vôbec 
prežili. Pripomíname si to 
pri stretnutiach celej rodiny 
z manželkinej i mojej strany, 
z  Bánoviec i  od  Modry?. 
A hlavne so synom, dnes už 
päťdesiatnikom. Treba veriť, 
že naše deti ani vnúčence už 
nič podobné nezažijú.

 Miroslav Nagy, 
 Bánovce nad Bebravou

 Spoločenská kronika

Ján Petre *1938

Opustili nás

Stanislav Tomáš a Michaela Buláková
Tomáš Vlnka a Mgr. Alica Dubcová
Viliam Daniš a Miriam Marková

Uzavreli manželstvo

ZUŠ DK v Bánovciach nad Bebravou
hľadá učiteľov pre 

gitaru, klavír, akordeón, husle a keyboard.
V prípade záujmu sa prosím hláste 

v kancelárii ZUŠ DK osobne
 alebo na tel. č. 038 760 2279, mobil 

0911969771.
Nástupný plat vo výške od 556,50 eur do 944 eur. Výška závisí 

od dosiahnutého vzdelania a dĺžky pedagogickej praxe.

Minulé leto som blízko 
miesta, kde sa chodím opa-
ľovať, našla kôpku odpadu. 
Nabudúce to upracem - 
rozhodla som sa. Keď som 
prišla nabudúce na miesto, 
bola som tam len ja... a ešte 
jeden pán fajčiaci pri vode. 
Pustila som sa do  práce. 
Veľké vrece už bolo takmer 
plné, keď prišiel za mnou. 
Práve dofajčil. „A  vy čo? 
Hráte sa tu na  matku 
Terezu?“ „Áno, tak trochu. 
V  počte potomkov už Slo-
vensko nezachránim, tak 
aspoň takto.“ „Za  pár dní 
to bude také isté,“ skonšta-
toval, zapaľujúc si ďalšiu 
cigaretu. Vrece som nalo-
žila do auta.... zhodila som 
rukavice... umyla som si 

ruky v studenej a nie veľmi 
čistej vode priehrady a len 
tak som sedela na  brehu. 
V  hlave sa mi rodila 
báseň - o  vode, slnku, 
vzduchu... o márnosti. Nič 
nie je márne - presviedčala 
som samu seba. Keď som 
vyberala vrece z  auta pri 
kontajneri na  sídlisku, 
oslovil ma ďalší pán. „A vy, 
odkiaľ veziete tie smeti ?“ 
„Z  priehrady,“ hlesla som. 
„Ale to sa takto nerobí... 
mali ste ich vyhodiť 
do kontajnera tam!“ Már-
nosť nad márnosť. Takto 
svet prichádza o  básnikov 
... o  ilúzie... aj o  environ-
mentalistov. (Po  roku 
nerada priznávam - pán 
mal pravdu).  (zb) 

Dnes píše Zuzan.ka



20. august 2018 Číslo 32

na facebooku 

šport6

Lapinová obhájila slovenský titul

Za tridsať minút nás hostia rozdrvili
Spartak Bánovce – Partizánske 0:4 (0:4)

Hádzanárky v Nových Zámkoch víťazne

Kristína Néč Lapinová 
sa v  Banskom Studenci 
stala absolútnou víťazkou 
Štiavnického kros triatlonu. 
Na  podujatí, ktoré bolo 
republikovým šampionátom 
v kros triatlone, sa 34-ročnej 
Bánovčanke podari lo 
obhájiť triumf spred roka, 
keď z Veľkého Kolpašského 
tajchu vyplávala na  šiestej 

pozícii. Dva päťstometrové 
okruhy zvládla zaplávať 
v  čase 19:13,7 minúty. 
Na 25 kilometrov dlhej tratí 
v  horskej cyklistike v  okolí 
Banského Studenca dosiahla 
najrýchlejší čas (1:12:25,8 
h) a prepracovala sa do čela 
štartového poľa. Vedúcu 
priečku si udržala aj v  jej 
rovnako silnej disciplíne 

v  behu, keď dva štvorkilo-
metrové okruhy zabehla 
v  najrýchlejšom čase 
(34:59,3). Cieľovú pásku pre-
ťala Kristína v čase 2:08:06. 
Jej výkon bol spomedzi 
žien suverénne najlepší, 
veď na  druhú Češku Annu 
Brychtovú si vypracovala 
viac ako štvorminútový 
náskok.  (aj,mp)  

Partizánske vybehlo 
na  našich futbalistov 
vysokým pressingom a  už 
v 6. minúte sme prehrávali 
0:1, keď Beňuška posunul 
loptu Křapkovi, ktorého 
center do  šestnástky Tkáč 
umiestnil tesne pred 
brankárom Ondruškom 
do siete. O päť minút neskôr 
vnikol Kučera po  ľavej 
strane do  veľkého vápna 
Spartaka a  krížnou strelou 
po zemi k vzdialenejšej žrdi 
upravil na 0:2. Aj pod nasle-
dujúce dva prvopolčasové 
zásahy sa podpísal útočný 
forvard Partizánskeho. 
V 21. minúte sa opäť vrútil 
do  šestnástky, zasekol 
si domáceho obrancu 

a  ľavačkou k  vzdialenejšej 
tyči opäť nedal Ondruškovi 
šancu. V 28. minúte Kučera 
znovu ušiel po  ľavom 
krídle, jeho spätnú pri-
hrávku Ondruška vyrazil, 
no dobiehajúci Obert poho-
tovo poslal loptu do  siete. 
Po zmene strán sa stretnutie 
už len dohrávalo. O  našu 
jedinú strelu do  priestoru 
bránky sa postaral Láska. 
V 80. minúte sa po spätnej 
prihrávke ocitol v  tutovke 
Obert, ale Ondruška jeho 
strelu z  desiatich metrov 
vytlačil na  brvno. V  89.
minúte sa Obžera z  pravej 
strany vrútil do  našej 
šestnástky, no brankár 
Ondruška včas zasiahol.

Zostava Bánovce: 
Ondruška – Hrabal (32. 
Pakanec), Okrucký, Tabak, 

Žaťko, Igaz, Kráľ (60. 
Chrenko), Zajac, Gábriška (46. 
Láska), Kmeťo, Kyselica. (rď,aj)

Prvú hernú previerku 
pred štartom nového ročníka 
MOL ligy absolvovali naše 
dievčatá v  Nových Zám-
koch. Zverenkyne Richarda 
Makýša nezostali na  turnaji 
O  pohár primátora Nových 
Zámkov nič dlžné svojej 
povesti, keď sa po  troch 
víťazstvách a  jednej prehre 
stali víťazkami turnaja. ,,Na 
úvodné stretnutie so Senicou, 
v  ktorom sme utrpeli jedinú 
prehru, sme nastupovali hneď 

po  príchode, prakticky bez 
rozcvičky. Súperky sa rýchlo 
ujali vedenia 7:2 a  hoci sme 
do  prestávky skorigovali 
na  rozdiel jediného gólu, 
stretnutie sa nám nepodarilo 
dotiahnuť do  víťazného 
konca. Najlepší výkon sme 
podali proti bratislavskému 
ŠKP, ktorý bol súbojom 
o prvé miesto. Výborne v ňom 
zachytala Martina Sakalo-
šová. Počas turnaja dostali 
príležitosť predovšetkým 

dorastenky,“ povedal tréner 
Richard Makýš. 

Výsledky našich dievčat: 
HK Sokol RMK Bánovce 
– Senica 21:22 (10:11), góly 
Sokola: Matušincová 7/3, 
Bencová 5/1, Šipláková 3, 
Galková 2, Turková 2, Hollá 
2. HK Sokol RMK Bánovce 
– Topoľníky 21:13 (11:6) , 
góly Sokola: Z  .Galková 5, 
Bencová 3/1, Matušincová 3, 
Turková 2, Hollá 2, Vaňová 
1, H. Galková 2/1, Bridova 

1, Bežová 1/1, Ráciková 1/1. 
HK Sokol RMK Bánovce – 
Nové Zámky 19:15 (10:10) 
, góly Sokola: Matušincová 
6, Bežová 5, Z. Galková 2, 
Vaňová 2, Šipláková 1, Raci-
ková 1, H. Galková 1, Bencová 
1. HK Sokol RMK Bánovce 
– ŠKP Bratislava 20:13 (9:6), 
góly Sokola: Matušincová 
10/2, Bridová 2, H. Galková 2, 
Vaňová 1, Šipláková 1/1, Ben-
cová 1, Z. Galková 1, Ráciková 
1, Hollá 1.  (rm, aj, mp) 

Služby Informačného centra 
na  bánovskom námestí zvykne 
využívať stále viac a viac ľudí. Preto 
svoju ponuku neustále rozširuje. 
Nedávno pribudli nové pohľad-
nice či magnetky, tentoraz ide 
o novinku, ktorá zaujme každého, 
kto rád spoznáva nové kraje. Počas 
tohtoročnej turistickej sezóny je 
totiž v ponuke Turistický zápisník 
alebo Wander Book, čo je vlastne 
album z ciest, do ktorého sa vlepujú 
samolepky, tzv. turistické vizitky 
alebo Wander Cards. Do zápisníka 
si každý cestovateľ môže poznačiť 

dátum a čas návštevy zaujímavého 
miesta, spôsob dopravy na miesto, 
počasie, polohu i  to, s  kým bol 
na výlete a aké sú jeho hodnotenia 
konkrétneho miesta. Takto si 
vytvorí praktický album z výletov 
vo formáte A6. Turistické vizitky si 
turista môže zakúpiť v pokladniach 
múzeí, hradov, zámkov a na iných 
turisticky zaujímavých miestach, 
v  našom prípade v  Informačnom 
centre nášho mesta. Turistická 
známka obsahuje obrázok daného 
miesta, GPS súradnice a  čiarový 
kód. Kupóny s čiarovým kódom sa 

nalepujú do vyplneného formulára 
v zadnej časti zápisníka a po zaslaní 
na  adresu vydavateľa v  mini-
málnom počte 100 ks je možnosť 

získať nový zápisník alebo odznak 
znalcu kategórie, regiónu, či štátu. 
Raz ročne prebieha žrebovanie 
o  ďalšie hodnotné ceny. Na  Slo-
vensku je 1265 turisticky zaujíma-
vých miest, z ktorých možno získať 
Turistickú vizitku. Miesta je možné 
vyberať podľa kategórie: turistika, 
gastronómia, kultúra a  šport. 
Do projektu je zapojených celkovo 
sedem štátov, okrem Slovenska je to 
Česká republika, Maďarsko, Poľsko, 
Nemecko, Nórsko a  Rakúsko. 
V  bánovskom Informačnom 
centre budú v  ponuke turistické 

vizitky - Kostol sv. Mikuláša, 
Kostol sv. Michala archanjela v Bis-
kupiciach a  Mohyla na  Jankovom 
vŕšku. Postupne pribudnú vizitky 
Uhrovský hrad, vodná nádrž Prusy 
a  Kostol sv. Damiána a  Kozmu 
v  Kšinnej. Dúfame, že aj takto 
budú ľudia motivovaní spoznávať 
nielen svoje najbližšie okolie, ale aj 
zaujímavosti Slovenska a  ďalších 
európskych krajín. Viac informácií 
získate na  sk.wander-book.com 
alebo www.facebook.com/groups/
WanderCardSK. 

Predaj začal 9. augusta. (zj)

Wander Book - novinka pre turistov v Informačnom centre

Mladí bánovskí tenisti 
žnú na turnajoch úspechy

Michalovi Mikušovi sa 
11. augusta podarilo zazna-
menať cenné víťazstvo 
na  tenisovom turnaji detí 
do desať rokov v Prievidzi. 
Člen ŠK MR TC Bánovce 
najskôr dokázal poraziť 
Matkoviča a Žemberyho 6:0 
na gemy. Následne v semi-
fi nále zostal na jeho rakete 
favorizovaný Gibal 6:2 a vo 
finále konečne dokázal 
pokoriť najväčšieho favo-
rita turnaja Lubecka a  to 
presvedčivo 6:3. Zverenec 
Mareka Lišku sa zaslúžene 
stal víťazom celého tur-
naja. Tréner Marek Liška: 
„Mišo konečne dokázal 
po  celý turnaj hrať svoju 
útočnú hru a  zakončovať 
výmeny víťaznými loptami. 
Najväčší progres ale spravil 
v  tom, že celý turnaj bol 

sústredený a  psychicky 
odolný, s  čím doposiaľ 
mal problém a  v  kľúčo-
vých zápasoch sa zložil 
a  nedokázal podať svoj 
optimálny výkon. Dúfam, 
že tento skvelý výsledok ho 
povzbudí a  pokiaľ pridá 
v  tréningovom procese 
a  najmä v  sebadisciplíne, 
môže dosiahnuť skvelé 
úspechy.“ O  ďalší úspech 
tenisového oddielu ŠK MR 
TC Bánovce sa postarala 
desaťročná Nela Hrušková, 
ktorá v  letnej sérii BABY 
TOUR turnajov obsadila 
veľmi pekné tretie miesto. 
V  silnej konkurencii 28 

detí skončila ako najlepšie 
umiestnené dievča, čo jej 
ocenenie z  Topoľčian ešte 
viac zhodnocuje.  (aj, ml)

Rozpis zápasov na jesennú časť 4. ligy SZ:
4. kolo: 26.8. 17.00 h Tren. Stankovce - BN
5. kolo   1.9. 16.00 h BN - Myjava
6. kolo   8.9. 16.00 h BN - Domaniža
7. kolo 16.9.  15.00 h Častkovce - BN
8. kolo 22.9.  15.00 h BN - Trebatice
9. kolo 29.9.  15.00 h Vrbové - BN
10. kolo  6.10. 14.30 h BN - Jaslovské Bohunice
11. kolo 14.10. 14.30 h Lehota p./V. - BN
12. kolo voľno
13. kolo 28.10. 14.00 h Hlohovec - BN
14. kolo   3.11. 13.30 h BN - Prečín 
15. kolo 10.11. 13.30 h Prievidza - BN
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Naj rajčina, zemiak a cuketa!
Redakcia Bánovských novín vyhlasuje aj pre 

rok 2018 Bánovskú záhradkársku ligu opäť pre tri 
druhy zeleniny. Budeme súťažiť o najväčšiu rajčinu, 
o najväčší zemiak a o najťažšiu cuketu (nie tekvicu). 
Vyzývame preto záhradkárov, aby sa do  redakcie 
Bánovských novín (na  námestí v  sídle BTV) prišli 
pochváliť osobne alebo zavolali na  0948  602  422 
alebo zameilovali na noviny@kulturabn.sk! Zeleninu 
odvážime priamo v  redakcii. Každý týždeň alebo 
každý druhý, až do  októbra, budeme zverejňovať 
troch najúspešnejších záhradkárov z  každej komo-
dity. A  kto bude chcieť, aj fotku s  dopestovanou 
úrodou. Výsledky záhradkárskej ligy vyhlásime aj 
verejne na  Bánovskom jesennom jarmoku. Veríme, 
že Bánovskí záhradkárska liga zaujme aj sponzorov. 
Jedinou podmienkou je, že zelenina musí pochádzať 
z územia mesta Bánovce a jeho prímestských častí! 

Prvou rajčinou prihlásenou do  súťaže je 930 
gramový „valibuk“ od pani Kapsovej (s nezvyčajným 
krstným menom Yma, vraj jediné na  Slovensku) zo 
záhradkárskej osady za  Tatrou. Ide o  odrodu Mr. 
Strippey a doma vraj majú ešte zo päť takých exem-
plárov, každý váži však „len“ okolo 600 gramov. Takže 
milí záhradkári, latka je nastavená vysoko, rajčiny 
dobre polievajte, aby vám dozreli do nebývalej váhy... 
A polievať treba aj cukety. Do  súťaže „sa prihlásila“ 
štyri a  polkilová cuketa od  pána Leštinského, ktorú 
dopestoval vo svojej záhradke v Záhradkárskej osade 
Pri splave v Dolných Ozorovciach.  (ab) 

Naj rajčina 
1. 930 g YMA Kapsová, Záhradka za Tatrou
Naj cuketa
1. 4458 g Štefan Leštinský, Dolné Ozorovce

Bánovská 
záhradkárska liga

Letná ponuka aktivít v regióne v skratke
 22. augusta – Obývačka pod platanom na bánovskom 

námestí s  Martinom Danišom na  tému „mesto“ – 
začiatok o 17.00 h 

 24. augusta – Slávnosti Mikroregiónu Uhrovská 
dolina v Miezgovciach 

 25. augusta – Krajské oslavy výročia SNP na Jankovom 
vŕšku

 25. augusta – Festival ľudových remesiel v Trenčian-
skych Tepliciach 

 25. augusta – Krasnejská haluška – súťaž vo varení 
halušiek so super hosťami – Kollárovci, Kandráčovci, 
Lojzo, Moravanka... v areáli futbalového ihriska v obci 
Krásna Ves

 28. augusta – pietna spomienka k  výročiu SNP 
v Bánovciach nad Bebravou 

 30. augusta – Obývačka pod platanom na bánovskom 
námestí s  Dianou Mašlejovou na  tému „odvaha“ – 
začiatok o 17.00 h 

 5. - 26. septembra – výstava fotografi í Romana Jedi-
náka v MsKS 

 7. - 8. augusta – Narodeninové mesto – 80 rokov mesta 
Partizánske, programy začínajú od 16.00 h 

 8. septembra – oslavy 760. výročia obce Uhrovec – 
sprievod obcou a bohatý kultúrny program

 22. septembra – Mňamfest v Bánovciach nad Bebravou



VÝSTAVA 
FOTOGRAFIÍ

R O M A N J E D I N Á K

5 . 9 . 2 0 1 8
MSKS BÁNOVCE NAD BEBRAVOU

V E R N I S Á Ž

17.00

„ M A G I C K Ý S V E T “
5.9. - 26.9.2018

ZAHRÁ Sue Von Hal

Bánovskí chlpáči hľadajú domov pre psíkov
Občianske združenie Bánovskí chlpáči 

potrebuje pomoc aj od obyvateľov mesta a okolia! 
Viac aktuálnych informácií o  dobrovoľníkoch, 
starajúcich sa o opustené zvieratá, nájdete na FB 
OZ Bánovskí chlpáči.  (r)

Alba - trojročná 
fenka NO Alba

Timo - jednoročný 
kríženec yorka

O dočasné 
zaopatrenie 
alebo adopciu sa 
uchádzajú títo štyria 
bánovskí chlpáči:

Dorka – 
jednoročná 
kríženka veľkosť 
po kolená

Sindy – asi 
deväťmesačná 
kríženka NO

Pod kamiónom vyhasli životy dvoch žien
V  utorok 14. augusta okolo 17.30 h došlo 

na ceste I/9 pri Dežericiach k tragickej dopravnej 
nehode. Od  Bánoviec jazdila 54-ročná Ingrid 
z Topoľčian na Chevrolete a prešla do protismeru, 
kde v tom čase jazdilo nákladné motorové vozidlo 
Man s  návesom, ktoré riadil 47-ročný vodič 
z Bieloruska. Vodička Chevroletu podľahla svojím 
zraneniam priamo na  mieste a  jej spolujazdkyňa 
podľahla zraneniam o  pár hodín v  nemocnici. 
Vyšetrovateľ Odboru kriminálnej polície z Báno-
viec nad Bebravou začal trestné stíhanie vo veci 
prečinu usmrtenia. 
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 Predám prívesný 
vozík. Cena dohodou. 
Tel. 0948 518 079. 
 Darujem hornú časť 
kuchynskej linky talian-
skej výroby s dvojitým 
nerezovým drezom, 
všetko v dobrom stave. 
Tel. 0907 039 268.
 Kúpim 1 alebo 
2-izbový byt s balkónom. 
Tel. 0908 795 977.
Kúpim ľudové kroje, iné 
staré textílie a starožit-
nosti. Tel. 0902 708 047.
 Potravinárska fi rma 
v BN príjme do výroby 
na dohodu o pracovnej 
činnosti – nepravidelný 
príjem, dôchodcov 
i predčasných dôchodcov 
(muži, ženy). Výška 
hodinovej mzdy netto 
2,5 - 3,00 €/h podľa prac. 
zaradenia. Info na tel. 
038/ 760 38 23.
 Predám hruškový, 
broskyňový a slivkový 
kvas a jablká na kvas. 
Info na tel. č. 
0949 842 736.
 Vykonávame práce 
autožeriavom – mon-
tážnou plošinou, č. tel. 
0903/ 411 524.
 Lacno predám tera-
sorám, obklad a kryciu 
dosku na jednohrob. 
Tel.0904 816 678.
 Predám plody jarabiny 
– čiernoplodej. Info 
na tel. č. 0949 842 736.

INZERCIA

Informačné 
centrum 

na námestí 
ponúka

kopírovanie 
dokumentov

Radvanský 
jarmok

Občianske združenie 
Za  život Bánovce nad 
Bebravou pozýva  v sobotu 
8. septembra na 361. ročník 
Radvanského jarmoku 
v Banskej Bystrici. Odchod 
autobusu o 6.30 h zo sídliska 
Dubnička (pri starej Bille), 
o 6.45 h z parkoviska pred 
poliklinikou. Bližšie info 
na oz.za.zivot@centrum.sk, 
alebo na 0903 926 456.

Bánovská 
parenica
KST Bánovce vás pozýva 
2. septembra na  tradičnú 
cyk l ist ickú Bánovskú 
parenicu pre všetky vekové 
a  výkonnostné kategórie. 
Viac informácií získate 
v CVČ na čísle 038 760 2454 
alebo u  predsedu KST 
0905 910 068


